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Jděte do celého světa 
a kažte evangelium všemu stvoření.

Ž 46, 8

To  je  úkol,  který  Pán  dává  svým učedníkům při  svém
nanebevstoupení. Adresátem radostné zvěsti je celý svět
a všechno stvoření. Spása se zde spojuje s dílem stvoření.
Bůh je pánem celého světa, který je jeho vlastnictvím. A
zvěstovat evangelium o Ježíši Kristu tak neznamená jen
přinášet  něco  zcela  nového  a  neznámého.  Je  v tom  i
určitá  návaznost.  Bůh se  ujímá svého stvoření,  Kristus
přichází do svého vlastního, je tím, kdo od počátku dává
kosmu smysl a řád.  

Smíme v našem svědectví počítat s tím, že každý člověk
má už určitou zkušenost s Bohem – přinejmenším v tom,
že je stvořen k jeho obrazu. Zvěstujeme tedy Boha, který
ve světě působí, který své stvoření neopustil. A máme
proto – podobně jako apoštol Pavel ve svých kázáních –
být vnímaví pro toto Boží dílo a učit se na něj příhodnými
slovy navázat.

Tato univerzalita poslání učedníků souvisí s novou situací
jejich Pána: „byl vzat vzhůru do nebe a usedl po pravici
Boží.“  Přinášíme  Krista  do  světa,  kterému  on  vládne
v němž působí dávno před námi. 





PÉČE O STVOŘENÍ  na faře

S jarem přinášíme zprávu o třech novinkách z fary a farské
zahrady, které souvisí s naším vztahem k Božímu stvoření.

Elektřinu již z větší části vy-
rábí fotovoltaická 

elektrárna z panelů na stře-
še. Vybudovali jsme ji díky

dotacím (církevní granty,
(Zelená úsporám). Přebytky

jsou ukládány do baterií, z
nichž pak čerpá energii 

elektronika večer a ráno.

Pod vedením Matyáše Tur-
ského vznikla za domem
směrem ke školce nová 

zeleninová zahrádka.

Vedle altánu začaly práce na malém jezírku, které by mělo
přinést vláhu během parních měsíců a vodu drobným živo-
čichům. Kdo by chtěl vykopat svých pár centimetrů, bude
vítán...

 



Dobrořeč, má duše, Hospodinu!

Každá moje ranní modlitba má zhruba stejný scénář: pros-
by, díky, další prosby a přímluvy. Je toho opravdu hodně ,
za  co  prosit  a  za  koho  se  přimlouvat.  Svého  času  jsem
měla i seznam modlitebních předmětů, abych něco nevy-
nechala.  Nyní  spíše  spoléhám  na  intuici  a  momentální
vnuknutí  od Ducha svatého.  Dnes jsem na závěr  popřála
Pánu  Bohu  hezký  den  –  a  dostalo  se  mi  jemného
duchovního šťouchnutí : Kde jsou chvály ? 
„Dobrořeč,  má  duše,  Hospodinu!“,  nabádá žalmista,  a  já
musím přiznat, že neumím dostatečně dobrořečit. Mám se
hodně co učit, je to veliká výzva. A tak teď prosím Ducha
svatého, aby mě vedl ke chvalám. 
Ponořit se do chval, nechat se unášet láskou…
Bohu díky.                                                              

- mno -  



JEŠTĚ MLUVÍ, AČ ZEMŘELI

20.5.   Edmund  Schlink (1903  -  1984),  eku-
menický  teolog  a organizátor  ekumenické
práce,  zakladatel  prvního  ekumenického
univerzitního institutu v Heidelbergu. 

Ačkoli  Kristus  chce  jednotu  všech  věřících,  působí
v rozdělených církvích. Ačkoliv si církve navzájem upí-
rají moc odpouštět hříchy, odpouští v nich hříchy. Ač-
koliv se navzájem neuznávají  za tělo Kristovo,  začle-
ňuje  skrze  jejich  křest  lidi  do  svého  těla.  Ačkoliv  se
k sobě  nechovají  jako  části  těla,  dává  jim  své  svá-
tostné  tělo.  Ačkoliv  si  navzájem  upírají  plnost  darů
Ducha, působí v nich mocí Ducha sv. Ačkoliv navzájem
neuznávají  své  duchovenské  úřady,  používá  těchto
úřadů  k tomu,  aby  budoval  a  vedl  svou  církev.  Tak
hluboko se Pán snižuje ke svým církvím, že v nich slou-
ží i tehdy, když jsou rozdělené. Ani jako vyvýšený Pán
nepřestal  být Ježíš  Kristus stále tím, který se ponížil,
stal se služebníkem všech a zemřel za ně na kříži. Když
vidíme Kristovo působení v různých církvích, poznává-
me nezměrnou velikost jeho milosrdenství. (...)

Tajemství jednoty je tedy tajemstvím Kristovy milosti.
Jednota církví  je v tom, že se Kristus nepřestává nad
nimi  smilovávat  a  užívá  k dílu  spásy  světa  jejich  po-
chybné  služby.  Vystupuje-li  tajemství  jednoty  otře-
seně  i  nadějně  uprostřed  rozděleného  křesťanstva,
pak  tím  nepřestává  být  tajemstvím.  Spíše  se  právě
stává zřejmým, že to je tajemství. Vždyť Kristovo smi-
lování přesahuje naše hranice a představy. Církev ne-
vznikla tím, že se lidé spojili a založili ji, ale Božím či -
nem, a podobně je tomu i s jednotou církve. Církev je
nezničitelná,  i  její  jednota  je  nezničitelná.  Církev  lze



potlačovat,  bránit  jejímu  rozšíření,  redukovat  počet
jejích členů, zatlačit ji do podzemí; Bůh ji však uchová
uprostřed světa a nedopustí její  zánik. Podobně i její
jednota může být znetvořena nejednotou jejích členů,
zakryta  rozkoly,  ale  Bůh  ji  přes  všechny  rozkoly  za-
chraňuje, očišťuje, soudí a skrytě uchovává její jedno-
tu. 

Ospravedlňuje  toto  uznání  Kristova  působení
v rozdělených církvích  taková rozdělení?  Ne.  Skandál  a
vina rozdělení se ukazuje zcela zřetelně právě tam, kde je
vidět  Kristovo  působení  za  hranicemi  naší  církve.  Je
jistota jednoty skryté v rozdělení něčím uklidňujícím? Ne,
právě  naopak.  Jsme-li  jedno  v Kristu,  pak  je  nemožné
zůstat  v rozdělení.  "Máme  dále  žít  v hříchu,  aby  se
rozhojnila milost? Vůbec ne! Hříchu jsme přece zemřeli -
jak bychom v něm mohli dál žít?" (Ř 6,1n). Právě to veliké
milosrdenství,  že se Kristus dává dokonce i  rozděleným
církvím, je největší  impuls k jednotě. To neznamená, že
bychom měli "udělat jednotu". Ta je v Kristu dána. My jí
máme dát prostor a odstranit, co ji zastírá a znetvořuje.
O přikázání jednoty platí totéž co o všech novozákonních
imperativech:  Bůh  od  nás  nežádá  nic,  co  by  nám  už
předtím nebyl dal v Kristu. 
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